

# Парламент Российской Федерации: эволюция организации и функционирования

Сайбулаева Саида Ахмедовна,  
доцент кафедры конституционного и международного права  
Юридического института Дагестанского государственного университета,  
кандидат юридических наук, доцент  
saysa@bk.ru

В статье рассматриваются вопросы учреждения, становления и деятельности высшего представительного (законодательного) органа Российской Федерации. Показано, что бикамеральный парламент российского государства сформировался под влиянием международного, национального политико-правового и общественного развития. Отмечается, что суть двухпалатного парламента является правовым отражением специфики развития и государственного устройства России. Рассматривается влияние рецессии и преемственности на формирование Федерального Собрания Российской Федерации. Анализируются последствия современных конституционных изменений в сфере политико-правового статуса российского парламента и их последующее влияние на государственный механизм Российской Федерации.

**Ключевые слова:** Конституция РФ, парламента, бикамеральный принцип, правовая система.

## The Parliament of the Russian Federation: Evolution of the Establishment and Functioning

Saybulaeva Saida A.  
Associate Professor of the Department of Constitutional and International Law  
of the Law Faculty of the Dagestan State University  
PhD (Law), Associate Professor

The article deals with the establishment, formation and activity of the Supreme representative (legislative) body of the Russian Federation. It is shown that the bicameral Parliament of the Russian state was formed under the influence of international, national political, legal and social development. It is noted that the essence of the bicameral Parliament is a legal reflection of the specifics of the development and state structure of Russia. The influence of reception and succession on the formation of the Federal Assembly of the Russian Federation is considered. The article analyzes the consequences of modern constitutional changes in the sphere of political and legal status of the Russian Parliament and their subsequent impact on the state mechanism of the Russian Federation.

**Keywords:** the Constitution of the Russian Federation, parliament, bicameral principle, legal system.